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Konijnenhol ‘Mijn 
persoon van het jaar 
is niet Poetin’

Elkaar helpen kan ook
De mentale gezondheid van studenten staat onder druk. 
Bij @ease Leiden helpen vrijwilligers hun leeftijdsgenoten

Geschrokken Nieuw beleid van de gemeente 
zal tot nog meer woningnood en mentale 
problemen leiden, vrezen verenigingen

Belangenverstrengeling? Het COT Instituut voor Veiligheids- en Crisismanagement, 
opgericht door FGGA-decaan Erwin Muller, gaat het omstreden optreden van de beveili-
ging bij de pro-Palestina-demonstratie onderzoeken. Kan dat wel onafhankelijk?

Duur betaald De harde 
versie van Op hoop van zegen

Passie voor truckers Jurist trok met 
een camper langs parkeerplaatsen
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Keuken in een studentenhuis 
aan de Hooigracht

N I E U W S

Kijk aan, er is een ‘nieuwe 
regeling’ met betrek-
king tot ‘gebruik univer-
sitaire gebouwen, 
terreinen en andere voor-
zieningen’ en daarbij de 
‘aanvraag en verloop van 
evenementen’ vanuit de 
Universiteit Leiden. De 
uitwerking telt enkele 
honderden woorden en 
veel wijzer word je er niet 
van. Deze nieuwe regeling 
is natuurlijk niet gericht 
op het huren van zaal-
tjes voor een lezing, maar 
om een nieuwe wijze te 
vinden om als universiteit 
om te gaan met protesten.
De universiteit is de afge-
lopen tijd nou niet echt lekker uit de verf gekomen als het gaat 
om haar reacties op protesten die in de universiteitsgebouwen 
plaatsvinden. Bij een protest op Wijnhaven bleven bewakers 
enkele demonstranten zelfs tot in winkels achtervolgen terwijl het 
protest al afgelopen was. En toen er een ‘bezetting’ gaande was op 
23 november in het Lipsius, waarvoor twee lokalen benut werden, 
besloot de universiteit maar om elk universiteitsgebouw te Leiden 

om 17:00 uur te sluiten. 
Hester Bijl werd ingevlogen 
om met enkele protes-
tanten te praten, de politie 
kwam erbij en uiteindelijk 
werd het Lipsius ontruimd.
Kortom: het was nogal een 
rotzooitje. De universiteit 
gaat krampachtig om met 
dit soort acties en een kader 
om dit soort protesten in 
te parkeren is ook al ver te 
zoeken.
Er bestaat een traditie zowel 
in Nederland als erbuiten 
om te protesteren of om 
delen van de universiteit te 
bezetten. Ik noem de Maag-
denhuisbezettingen of de 

bezetting van het Leidse Academiegebouw in 1985. Voor zo’n actie 
heb je relatief weinig organisatie nodig. Hooguit kost het enkele 
dagen om te plannen en de mensen bij elkaar te zoeken. Dat het 
zo ad hoc is, lijkt mij die hele aard van de acties. In de nieuwe rege-
ling wordt dat alleen niet echt meegenomen. De universiteit wil 
nog steeds dat voor deze protestacties twee weken van tevoren 
toestemming wordt gevraagd aan het college van bestuur.
Dat is nogal wereldvreemd. Waarom staat er niks in de regeling 
over wat er gebeurt als zulke acties wél plaatsvinden (waar je met 
gemak vanuit kunt gaan)? Daar is blijkbaar weinig over nagedacht. 
De politie en de universitaire beveiligers hebben ook een rol. Die 
controleren desnoods bij het Academiegebouw of je wel studeert 
of niet en pennen je naam neer. Echt duidelijk wordt het er niet op.
Hoe kan je demonstreren een recht noemen als een eventuele 
reactie erop zo mistig oogt? De universiteit denkt dat iedereen die 
wil protesteren keurig een zaalreservering maakt. De werkelijk-
heid is anders en dat is ook niet zo gek. 
Wezenlijke verandering dwing je pas echt af bij conflict, het over-
treden van normen en regels en de reuring die daarbij komt 
kijken. Dat is alleen maar gezond en wie universiteitsdemocratie 
predikt, zou wat meer duidelijkheid moeten scheppen over de 
mogelijkheid tot protesteren.

Olaf Leeuwis is student International Relations

Wie democratie 
predikt, moet ook 
protest toestaan

C O L U M N  |  O L A F  L E E U W I S

‘ Hoe kan je 
demonstreren 
een recht 
noemen als 
de reactie zo 
mistig is?’

Studentenverenigingen zijn bang 
dat het nieuwe woonbeleid van de 
gemeente, waarbij mogelijk vijftig 
studentenhuizen verdwijnen, 
leidt tot nog meer woningnood en 
mentale problemen.

D O O R  S E B A S T I A A N  V A N  L O O S B R O E K

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B

Studenten vrezen sluiting: 
‘We schrikken ons kapot’

Gemeente Leiden: 
‘We zijn niet van 
plan om panden 
te sluiten’
In een reactie op vragen van Mare laat woordvoerder Taylor 
Mae Bouwman van de gemeente Leiden weten dat de gemeen-
te ‘niet van plan is om panden te sluiten’.
Dat is anders dan wat wethouder Terpstra in september te-
gen Mare zei, namelijk dat studenten die in illegaal verkamer-
de panden wonen een jaar de tijd krijgen om andere woon-
ruimte te zoeken. 
Ook staat in het document Samenhangend pakket woningmarkt-
regulerende maatregelen dat er met het nieuwe beleid ‘een risi-
co’ is ‘dat studenten op straat komen te staan’.
De gemeente zegt nu dat de verhuurder eerst ‘een waarschu-
wing’ krijgt en vervolgens ‘een dwangsom of bestuurlijke boe-
te oplegt aan de verhuurder, met als doel de illegale situatie 
te corrigeren’. De verhuurder kan deze situatie herstellen door 
‘het aantal verhuurde kamers terug te brengen naar maxi-
maal twee, wat vergunningsvrij is’. Dat klinkt anders dan dat 
de huizen worden gesloten, maar betekent in de praktijk het-
zelfde: er moeten dan alsnog studenten het pand uit, en de 
vraag is of de overige bewoners er nog wel kunnen blijven wo-
nen omdat de huurprijs per persoon dan (mogelijk) verdub-
belt of meer dan verdubbelt. 
Zowel verhuurders als huurders ontvangen in de eerste helft 
van 2024 een brief waarin wordt aangekondigd dat de ver-
huurder geen vergunning voor omzetting heeft. ‘In de brief 
aan huurders wordt kort uitleg gegeven over hun rechten en 
wordt vermeld dat ze juridische ondersteuning kunnen krijgen 
van het huurteam’, zegt Bouwman. ‘Huurders genieten immers 
huurbescherming, ook in het geval van illegale kamerverhuur.’
Huurders kunnen via het huurteam vervangende woonruimte, 
compensatie en vergoeding voor verhuiskosten eisen.

Maar dat verhaal gaat er bij de studentengemeenschap niet 
in, bleek onlangs bij de commissie stedelijke ontwikkeling. 
‘Een jaar overgangstermijn is veel te kort’, zei Auke Hofman, 
voorzitter van Augustinus, in de raadszaal. ‘Met de huidige wo-
ningnood zou die eerder vijf of zes jaar moeten zijn. Wat de ge-
meente zou moeten doen, is dit beleid uitstellen tot er über-
haupt genoeg studentenwoningen zijn, in plaats van de wo-
ningnood juist te vergroten.’
Hofman sprak ook namens ongeveer twintig andere vereni-
gingen die zich zorgen maken om het nieuwe beleid, waar-
onder Quintus, SSR, Catena, Njord, Asopos, De Blauwe Schuit, 
Plankenkoorts, NSL, Panoplia, Sempre Crescendo, Duivelsei, 
DAC en Prometheus.
‘Wij vrezen dat het mentale welzijn van de honderden studen-
ten die wellicht hun huis uit moeten verslechtert’, betoogde 
Hofman. ‘Zij hebben hier hun leven opgebouwd, het is hun so-
ciale kring geworden. Een huis is een veilige haven waar je tot 
rust kan komen en je stress van je af kan schudden. Met dit be-
leid kan dat voor deze studenten worden afgepakt.’
Ook wees hij erop dat de betreffende studenten nog helemaal 
niet op de hoogte zijn van de voorgenomen sluiting. ‘Zij zullen 
zich kapot schrikken als de brief met het nieuws op de deur-
mat valt.’
Bovendien is het volgens hem niet reëel dat verhuurders hun 
verplichting om nieuwe woonruimte voor de gedupeerde stu-
denten te zoeken kunnen nakomen. ‘In de huidige wooncri-
sis is dat een sprookje. Mijn oproep is: laat deze studenten niet 
in de steek.’
Ook Minerva maakt zich zorgen om de mogelijke sluiting van 
de panden. ‘Een vriend van me heeft anderhalve maand met 
een matje onder zijn arm door Leiden gelopen voordat hij ein-

delijk een kamer kon bemachtigen’, vertelde voorzitter Reinier 
Nijman. ‘En dan hebben we nog de internationale studenten, 
die zo wanhopig zijn dat ze bij studentenhuizen vragen of ze 
alsjeblieft op de bank mogen slapen en daar best voor willen 
betalen. Zelf heb ik overigens een jaar naar een kamer moe-
ten zoeken. 
‘Eerst vijf jaar lang als gemeente niks doen, en achteraf hon-
derden studenten de dupe laten zijn van het illegaal hande-
len door verhuurders is geen optie. Studenten hebben onder-
dak nodig en kunnen hier geen slachtoffer van zijn. Een jaar 
de tijd krijgen om een nieuwe woning te vinden is te kort. Ik 
ken studenten die hun hele bachelor naar een kamer zoeken.’
Volgens de Plaatselijke Kamer van Verenigingen (PKvV) is ‘de 
woningcrisis enorm en doet dit beleid daar een flinke schep 
bovenop’. Bestuurslid Lisa Wetting: ‘In de coronacrisis is maar 
weer gebleken dat studentenhuizen een cruciale rol spelen in 
het tegengaan van eenzaamheid. Het is de basis van persoon-
lijke en sociale ontwikkeling.’
Maar met het sluiten van vijftig studentenhuizen, zullen ook 
meer gemeenschappelijke ruimtes verloren gaan. ‘De duizen-
den woningen die nu worden gebouwd, zijn woningen voor 
in je eentje’, aldus Wetting. ‘Hierdoor komt het studentenwel-
zijn wederom onder druk te staan.’
Bovendien wees ze erop dat de duizend eenheden die dit jaar 
zijn bijgebouwd, allang zijn bewoond. De studenten die moge-
lijk nieuwe woonruimte moeten zoeken, kunnen hiervoor dus 
niet in aanmerking komen. ‘Hoe wil het college voorkomen dat 
deze studenten na een jaar alsnog op straat komen te staan?’
Minerva-voorzitter Nijman vindt dat de wethouder terug naar 
de tekentafel moet. ‘Wij willen daarbij helpen. Ik ben ervan 
overtuigd dat we de leefbaarheid in heel Leiden kunnen ver-
beteren, maar dat kan niet door studenten op straat te zetten.’
‘Studenten zijn bereid mee te denken over creatieve oplossin-
gen’, zei Wetting. ‘Maar het met terugwerkende kracht gaan 
handhaven op vijftig huizen vinden wij onrechtvaardig.’
Nijman deed alvast een voorzet. ‘Begin met een schone lei, 
waarbij zowel voor verhuurders als huurders duidelijk is wat 
de nieuwe regelgeving is. Dat is eerlijk voor alle aankomende 
en huidige studenten. In onze ogen moeten alle bestaande stu-
dentenhuizen een vergunning krijgen.’
En wanneer de wethouder de voorgenomen plannen tóch 
doorzet, wil Wetting een uitbreiding van het huurteam. ‘Ge-
dupeerde studenten moeten kunnen rekenen op juridische 
hulp. We missen duidelijkheid over de rechten waar deze stu-
denten zich op kunnen beroepen.’ De inhoudelijke bespreking 
van het nieuwe woonbeleid is op 14 december. 

Het COT Instituut voor Veiligheids- 
en Crisismanagement gaat het 
omstreden optreden van de univer-
sitaire beveiliging tijdens én na de 
pro-Palestina-demonstratie in Wijn-
haven onderzoeken. Hoe onafhan-
kelijk is het bureau, dat is opgericht 
door de decaan die aanwezig was bij 
het protest?

D O O R  M A R K  R E I D

Na afloop van het protest op 9 novem-
ber achtervolgden universitaire bevei-
ligers demonstranten die op weg naar 
huis waren op straat en zelfs tot in een 
kledingwinkel. 
Het optreden leidde tot veel ophef en kri-
tiek. Raadspartijen LVS en DSP stelden er 
vorige week 19 vragen over aan het col-
lege van bestuur. Eerder had de univer-
siteitsraad al aangedrongen op een on-
derzoek.
Dat onderzoek komt er nu, uitgevoerd 
door COT, instituut voor veiligheids- en 
crisismanagement. Dat de universiteit 
dit bureau heeft gekozen is opmerkelijk. 
COT werkt al enige tijd samen met de uni-
versiteit op veiligheidsgebied. Op de si-
te van de universiteit staat dat ‘de Uni-
versiteit Leiden en het COT partners zijn 
als het gaat om de voorbereiding op cri-
sissituaties.’ 
Onder de oorspronkelijke naam Crisis 
Onderzoeksteam is het COT opgericht 
door de huidige decaan van de facul-
teit Governance and Global Affairs, Er-
win Muller, samen met emeritus-hoog-
leraar en oud-minister van Buitenland-
se Zaken Uri Rosenthal. 
Muller was zelf aanwezig bij het protest 
op 9 november, waar hij na afloop een 
van de betogers die het woord had ge-
voerd aansprak met de boodschap dat 
‘de universiteit nog wel met hem zou 
praten’. Muller is sinds 2011 niet meer 
verbonden aan COT.
Toch dient de vraag zich aan of hier geen 
sprake is van mogelijke belangenver-
strengeling gezien de band van het bu-
reau met de universiteit en de decaan. 
Volgens universiteitswoordvoerder 
Renée Merkx is er ‘geen enkele belem-
mering in de onafhankelijkheid’. 
‘Er is gekozen voor het COT omdat zij een 
autoriteit zijn op het gebied van evalu-
atie van incidenten- en crisismanage-
ment, met als doel om hieruit vooral de 
leerpunten te halen’, aldus Merkx. 
‘Het COT is al lange periode betrokken 
bij het optimaliseren van het  crisisma-
nagement van onze universiteit en zo-
doende goed geïnformeerd over onze 
organisatie en de context waarin het in-
cident heeft plaatsgevonden, waardoor 
zij deze evaluatie efficiënt en snel kun-
nen uitvoeren.’
Raadslid Ebrar Kaya van LVS, een van de 
partijen die vragen stelde over het bevei-
ligingsoptreden, heeft wél zorgen. 
‘Waar we niet hoeven uit te gaan van 
slechte intenties, lijkt het ons van enorm 
belang dat deze kwestie zo net mogelijk 
wordt geëvalueerd. Het lijkt ons in het 
belang van alle betrokkenen dat het on-
derzoek wordt uitgevoerd door een or-
ganisatie waarbij de kans op belangen-
verstrengelingen minimaal is. Uiteraard 
hebben praktische of logistieke overwe-
gingen vast een rol gespeeld, maar we 
denken dat in dit geval schoonheid voor 
snelheid had mogen komen.’

Wordt onderzoek 
naar omstreden 
optreden van 
beveiligers wel 
onafhankelijk?

Z owel bewoners, verhuurders als studentenverenigin-
gen hebben kritiek op het voorgestelde woonbeleid 
van wethouder Wonen Julius Terpstra (CDA). 
De nieuwe maatregelen, die per 1 januari ingaan, heb-

ben tot doel de problemen op de Leidse woningmarkt aan te 
pakken. Ze moeten er onder meer toe leiden dat huisjesmel-
kers harder kunnen worden aangepakt, dat de leefbaarheid 
in sommige wijken verbetert en het voor starters makkelijker 
wordt een huis te kopen.
Maar er komen ook nieuwe verkameringsmaatregelen. Zo kon-
digde Terpstra aan dat de gemeente gaat handhaven op panden 
die tijdens de verkameringsstop van 2021 tóch illegaal zijn ver-
kamerd in wijken waar de leefbaarheid onder druk staat (ge-
luidsoverlast, een tekort aan parkeerplekken, overlast door fiet-
sen en vervuiling). Oftewel: die huizen moeten dicht.
In het Samenhangend pakket woningmarktregulerende maatre-
gelen staat dat het gaat om ongeveer vijftig panden in de wij-
ken Transvaal, Noorderkwartier en De Kooi waarbij er ‘een ri-
sico’ is ‘dat studenten op straat komen te staan’. 
In oktober reageerde Studenten voor Leiden (SVL) ontstemd. 
‘Er staat letterlijk dat dit beleid leidt tot het sluiten van vijftig 
huizen’, zei fractievoorzitter Mitchell Wiegand Bruss in Mare. 
‘Het gaat dan om minstens honderdvijftig, maar misschien 
wel driehonderd studenten die hierdoor op straat komen te 
staan. Ik kan er met mijn kop niet bij dat de wethouder in tij-
den van extreme woningnood studentenkamers gaat onttrek-
ken aan de markt.’
Volgens wethouder Terpstra hoeven deze studenten echter ner-
gens voor te vrezen: ‘We handhaven niet van vandaag op mor-
gen, dus studenten die in zo’n huis wonen krijgen een jaar om 
op zoek te gaan naar een andere kamer’, zei hij eerder in Mare.
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W E T E N S C H A P

Met een camper en een tolk trok jurist en 
criminoloog Anke van der Hoeven langs 
parkeerplaatsen, op zoek naar truckers. 
‘Ik wilde van de mannen en vrouwen zelf 
horen hoe zij hun werk ervaren.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

F O T O  A N P

Verboden te slapen

Vrachtwagenchauffeurs overnachten of rusten op de parkeerplaats in Hoofddorp langs autosnelweg A4 bij Schiphol

‘ Rechters zouden eerst 
eens op een parkeerplaats 
moeten rondkijken’

Ultieme vrijheid zit truckers in het bloed

Hoewel het zwaar werk is, vonden veruit de meeste respon-
denten het ontzettend fijn om vrachtwagenchauffeur te zijn, 
zegt Anke van der Hoeven. ‘Het is hun passie. Ze houden van 
de vrijheid; zijn niet gebonden aan een hiërarchie in een kan-
toor. Door Europa reizen vinden de chauffeurs ook leuk, al is 
er geen tijd voor toeristische trips.’
Vaak zit het vak in de familie. ‘Trucker zijn, zit in het bloed. 
Het gaat van opa, op vader, op zoon. Ze zijn vaak van kinds 
af aan geobsedeerd door auto’s en vrachtwagens. Een chauf-
feur had als hobby train trucks, dat zijn van die immens gro-
te vrachtwagens met heel veel opleggers die je wel in Cana-
da en Australië ziet. Daar liet hij dan filmpjes van zien. Van 
een andere chauffeur mocht ik een stukje in zijn truck rijden, 
dat heb ik maar niet gedaan.
‘De passie voor het werk zag ik ook bij de twee vrouwen, een 
Hongaarse en een Nederlandse. Vrouwen zijn ondervertegen-
woordigd in de beroepsgroep. Het is ook best fysiek zwaar 
werk en vrouwen zijn gemiddeld minder sterk dan mannen. 
Als vrouw word je bijvoorbeeld wel vaker voorgelaten bij het 
aandocken, daar kun je van profiteren.’
Eén Oekraïner liet weten zijn bestaan een ‘hell of a job’ te vin-
den. ‘Het heeft ook nadelen. Nooit thuis zijn, is zwaar voor 
jezelf, je partner en kinderen. Het is een eenzaam beroep. 
Vaak krijgen truckers rugklachten. Ook hebben ze last van 
hun blaas, want soms moeten ze uren hun plas ophouden.’

vooral als het hard waaide. De wagen slingerde dan flink 
over de weg. Maar het moest, dus het ging.’
Elk weekend nam ze een tolk mee. ‘Studenten, want 
professionals kon ik niet betalen. Eenmaal op de parkeer-
plaats speurden we naar de juiste kentekens voor die 
dag en dan klopte ik aan op de cabine. Vaak waren de 
gordijntjes dicht, dus het was wel een gokje, want soms 
slapen ze natuurlijk.’
Hoewel de meeste truckers het liefst altijd in hun vracht-
wagen slapen, mag dat niet volgens de Europese regel-
geving. Vrachtwagenchauffeurs moeten verplicht om de 
twee weken een langere wekelijkse rustperiode van ten 
minste 45 uur nemen. In 2017 verbood het Europese Hof 
van Justitie de chauffeurs om die tijd door te brengen 
in hun cabine. Het idee was dat dit zogenoemde cabine-
kampeerverbod zou leiden tot gunstigere arbeidsom-
standigheden en verbeterde verkeersveiligheid.
De praktijk is echter weerbarstiger dan de regels op 
papier, ontdekte Van der Hoeven. ‘Niemand heeft de 
chauffeurs gevraagd wat zij van dit verbod vinden. De 
meesten willen hun vrachtwagen niet achterlaten om 
ergens in een hotel te gaan slapen. Zeker op niet-bevei-
ligde parkeerplaatsen zijn ze bang dat de lading wordt 

gestolen, of de diesel gejat. Het gebeurt best vaak dat 
dieven met een slang de hele tank leegzuigen. Een Neder-
landse chauffeur vertelde dat er gas in zijn cabine werd 
gespoten waardoor hij bedwelmd raakte en daardoor 
niet wakker werd toen zijn tank werd geleegd.’
‘Deze verordening werkt niet zoals die zou moeten 
werken’, concludeert de criminoloog. ‘Niet alleen 
vanwege de veiligheidskwestie. Hotels zijn vaak vol, als 
die er al zijn. Je kunt ook niet zomaar ergens in een stad 
parkeren met zo’n bakbeest. Alleen lossen in een stad als 
Amsterdam is al een drama.’
Bij de parkeerplaats bij Delft zijn zelfs helemaal geen 
voorzieningen, niet eens een wc. ‘Dus waar kun je terecht 
als je moet plassen? Dan zijn er wel klachten dat chauf-
feurs parkeerplaatsen vervuilen, maar waar moeten ze 
naar toe?’
Bij Schiphol staat weliswaar een wegrestaurant en 
een hotel. Alleen zijn er genoeg werkgevers die over-
nachtingen niet vergoeden en willen truckers een 
verblijf vaak niet zelf betalen, als ze dit zich al kunnen 
veroorloven. 
‘Nederlandse chauffeurs krijgen allerlei toeslagen. 
Bijvoorbeeld voor ’s nachts en in het weekend rijden. 
Oost-Europeanen krijgen die vaak niet, behalve een 
dagvergoeding voor onderdak en eten. Maar die sparen 
ze op om hun relatief schamele basisloon aan te vullen. 
Ter nuancering: in veel Oost-Europese landen is dit wel 
het beroep waarmee ze het meest kunnen verdienen.’
Daar komt nog bij dat een deel van de truckers hun 
cabine heeft ingericht als slaapplek. ‘De auto is gewoon 
perfect’ vertelde een Nederlandse chauffeur aan Van der 
Hoeven. ‘Het is gewoon een rijdend huis. En ik mag het 
niet zeggen, maar ik slaap bijna beter dan thuis.’
Het verbod verbetert de situatie voor de meeste chauf-
feurs dus helemaal niet, terwijl dat wel de bedoeling 
was. ‘Er moeten meer beveiligde parkeerplekken komen 
met eenvoudige faciliteiten.’ Het is nu aan overheden 
en vakbonden om in actie te komen, aldus de jurist. ‘Die 
moeten zich inspannen voor de komst van meer van 
deze locaties.’
Het kan best. In Duitsland heb je Autohöfe, grote parkeer-
plaatsen met voorzieningen. ‘Alle chauffeurs noemden 
die. Ze zijn er heel enthousiast over.’
Van der Hoeven bracht de problematiek aan de orde 
tijdens een presentatie voor een groep Europese rech-
ters. ‘Persoonlijk zijn ze het dan wel met mij eens, maar 
ze moeten de verordening toepassen. Juridisch kunnen 
ze niets met wat de chauffeurs ervan vinden. Rechters 
zouden eigenlijk eerst eens op een parkeerplaats moeten 
rondkijken en dan pas een uitspraak moeten doen.’
Ook deed ze onderzoek naar verschillende construc-
ties die bedrijven gebruiken om hun chauffeurs minder 
te hoeven betalen. Vaak begint een West-Europees 
bedrijf een brievenbus-bv in een Oost-Europees land. 
‘Daar wordt vaak misbruik van gemaakt. Ik sprak een 
Hongaarse chauffeur die altijd eerst naar Wenen reisde 
om daar in een truck te stappen. Hij had een Hongaars 
contract bij een dochtervennoot van een Oosten-
rijks bedrijf. Eigenlijk had hij een Oostenrijks contract 
moeten hebben met bijbehorende betere arbeidsvoor-
waarden en sociale voorzieningen, want hij werkte altijd 
vanuit Oostenrijk. De chauffeur was op de hoogte van 
de schijnconstructie maar besloot toch bij het bedrijf te 
blijven.’
Er wordt op meer manieren gesjoemeld. ‘Truckers 
vertelden me dat ze van hun baas met hun tachograaf 
moesten frauderen. Uiteraard is dat illegaal. Er zijn ook 
chauffeurs die contant worden betaald. Waar komt dat 
geld vandaan? Dat is niet zoals het hoort.’
Ook Nederlandse bedrijven frauderen. Een Neder-
landse vrouwelijke chauffeur vertelde dat een bedrijf 
waar zij had gewerkt ‘de grote piraat van het transport’ 
was: ‘Rijtijden, te zwaar rijden, alles lapten ze aan de 

laars! Ik heb alle overtredingen begaan die je maar kan 
bedenken. Daar werd ik niet gelukkig van. Mijn moeder 
is kantonrechter en ik dacht, ik zet haar zo te kakken als 
ik hiermee doorga. Ik kan dat niet maken. Ethisch gezien 
gaat dat gewoon niet!’
En wat wél legaal is, is niet altijd wenselijk, vindt de 
onderzoeker. ‘Er wordt veel gebruikgemaakt van onder-
aannemers. Piet besteedt een klus uit aan Jan en Jan 
weer aan Klaas. Soms zijn er wel tien lagen en onderaan 
de keten krijgt de chauffeur dan maar weinig geld.’ 
Dat zogeheten contracting is echter toegestaan. ‘Het 
is logisch dat een bedrijf de goedkoopste vervoerder 
zoekt. Maar een opdrachtgever moet zich wel bedenken 
dat hoe lager je in die keten zit, hoe minder er wordt 
verdiend. De mentaliteit van werkgevers moet veran-
deren. Ze moeten ervoor zorgen dat hun personeel niet 
in slechte omstandigheden werkt, want uiteindelijk 
leidt dat tot schade, en dat kost alleen maar meer geld.’
Bij minder dan een derde van de geïnterviewden trof ze 
die constructie aan. ‘Voor zover ik dat kon beoordelen 
in ieder geval. Het zijn de verhalen van de chauffeurs, je 
weet niet of die exact kloppen. Gelet op de verhalen in de 
media viel het me mee. Je leest eigenlijk alleen maar over 
uitgebuite chauffeurs.’
Dat ligt genuanceerder, vindt Van der Hoeven. ‘Er zijn 
schijnconstructies die glashelder zijn, waar de rechter zo 
doorheen prikt. Het is echter moeilijk om in alle gevallen 
een scherpe lijn te trekken. Want niet alle chauffeurs 
ervaren bepaalde constructie als nadelig, bijvoorbeeld 
omdat ze nog steeds meer verdienen dan met een andere 
baan. En als je die schijnconstructies aanpakt, moet je de 
percepties van de chauffeurs in overweging nemen, net 
als bij het cabinekampeerverbod.’

Anke van der Hoeven, Met de vlam in de pijp door Europa. 
De arbeidssituatie van internationale vrachtwagenchauf-
feurs: constructies en percepties. Promotie is op dinsdag 12 
december

‘D e wereld van de vrachtwagenchauffeurs 
is een passie voor mij geworden’, zegt 
jurist en criminoloog Anke van der 
Hoeven. ‘Ik kijk op de weg altijd naar de 

kentekens van vrachtwagens die ik passeer, en vraag me 
dan af wat voor persoon er achter het stuur zit. Eigenlijk 
wil ik dan heel graag een gesprek met ze gaan voeren.’
Dat is precies wat Van der Hoeven deed voor haar onder-
zoek naar de arbeidsomstandigheden van truckers in 
de EU. Op parkeerplaatsen bij Delft en Schiphol sprak 
ze 32 chauffeurs: vier uit Nederland en 28 uit Oost-Euro-
pese landen. Haar bevindingen staan in het proefschrift 
waarop ze dinsdag promoveert en dat is vernoemd naar 
de beroemde hit van trucker-troubadour Henk Wijn-
gaard: Met de vlam in de pijp door Europa. 
‘Ik wilde wel eens van de mannen en vrouwen zelf horen 
hoe zij hun werk ervaren’, zegt de jurist. ‘Als je dit veld-
werk wil doen, moet je mobiel zijn en een plek hebben 
om chauffeurs spreken. Een van mijn begeleiders zei: 
“Huur een busje.” Het werd een camper, een heel oud 
ding, dat niet heel hard kon en waarvan de verwarming 
kapot ging. Lastig, omdat we het onderzoek in de winter 
deden. Ook rijden met een camper was wel even wennen, 
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Voorkant van Leidse Vrouwenkrant 
van juni 1978, een uitgave van 
het Leidse Vrouwenhuis

A C H T E R G R O N D W E T E N S C H A P

De definitie van het begrip ‘geweld’ verschuift, 
ontdekte psycholoog Jolien van Breen. ‘Het 
woord wordt gebruikt om te laten zien dat  
iets een belangrijk probleem is.’

D O O R  M A R C I Ë L L E  V A N  D E R  K R A A N

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B 

H et lijkt misschien duidelijk wat geweld 
is, maar met de definitie lijken we steeds 
meer moeite te hebben, zegt universitair 
docent Jolien van Breen. ‘Als we het 

hebben over moord of oorlog, is het heel duidelijk 
dat we van geweld spreken. Maar het woord wordt in 
steeds bredere context gebruikt. Waar trekken we de 
lijn van wat geweld is en wat niet?’
‘Vormen van manipulatie rekenen we bijvoorbeeld 
onder emotioneel geweld’, vertelt Van Breen, die een 
achtergrond heeft in sociale psychologie. ‘Soms zijn 
emotionele trauma’s erger dan of even erg als fysieke 
verwondingen. Mensen erkennen steeds meer dat er 
meer vormen van schade dan alleen fysieke schade 
zijn.’
Ook op financieel vlak kan iemand geweld uitoe-
fenen. ‘Als je op de een of andere manier zorgt dat 
iemand volledig financieel afhankelijk is van jou, dat 
constant boven iemands hoofd houdt en daarmee 
controle uitoefent op iemands leven, kan dat ook 
gezien worden als een vorm van geweld.’
Om te onderzoeken hoe de samenleving kijkt naar 
geweld, heeft Van Breen met behulp van kunstmatige 
intelligentie tachtigduizend krantenartikelen onder-
zocht. ‘Naast thema’s als oorlog en misdaad, zagen 
we ook termen die in een breder maatschappelijk 
debat voorkomen: dat sociale media geweld aanmoe-
digen bijvoorbeeld, maar ook politieke polarisatie. 
Ook Black Lives Matter en #MeToo kwamen regel-
matig terug.’
Het laat volgens haar zien waar het schuurt in de 
maatschappij. ‘Het toont waarover de maatschappij 
zich op dat moment zorgen maakt. Bij #MeToo gaat 
het voornamelijk over seksueel geweld, Black Lives 
Matter over politiegeweld. Het woord “geweld” wordt 
dan gebruikt om aan te geven dat iets een belangrijk 
probleem is. Het heeft ook een labelingfunctie.’
Op die manier gaat er van het etiket ‘geweld’ reto-
rische kracht uit. ‘Environmental violence klinkt veel 
heftiger dan “klimaatverandering”. Het overtuigt de 

Black Lives Matter-demonstratie in Leiden, juni 2020 

Steeds vaker 
krijgt iets het 
label ‘geweld’

luisteraar dat er echt iets mis is. Als zulke uitspraken 
doordringen in de maatschappij, breidt de definitie 
van het woord zich steeds verder uit.’
Voor het tweede deel van haar onderzoek besprak 
Van Breen verschillende scenario’s met proefper-
sonen. ‘Ze kregen korte beschrijvingen van inci-
denten en moesten dan bepalen in hoeverre ze 
dat als een vorm van geweld zien.’ Respondenten 
hoorden hetzelfde scenario waarin telkens één detail 
werd aangepast. De vraag was telkens of die veran-
dering invloed had op de mate waarin personen het 
incident als gewelddadig bestempelen.
Die contextuele variabelen bleken van grote invloed. 
‘Als de dader geen motief had, vond men dat het 
meest gewelddadig. Een conflict in de persoon-
lijke sfeer werd als het meest acceptabel gezien. Dat 
suggereert namelijk dat er een reden voor geweld 
was.’ Ook de relatie tussen dader en slachtoffer en 
het opgelopen letsel speelden een rol. ‘Als je wordt 
aangevallen door een onbekende of zwaargewond 
raakt, is dat veel choquerender.’
Als het slachtoffer bij een kwetsbare groep hoorde, 
bleken mensen het geweld ook erger te vinden. ‘Als 
een vrouw of een bejaarde in een scenario werd 
bedreigd, gold dat als geweld. Maar bij een man vond 
niet iedereen dat. Veel mensen denken: een kerel van 
twee meter kan zichzelf wel redden, maar een kwets-
baarder slachtoffer niet.’
De definitie verschuift dus, maar niet toevallig, zegt 
de onderzoeker. ‘Het idee van wat geweld is, breidt 
zich niet willekeurig uit. Veel mensen associëren 
geweld eerder met sociale ongelijkheid. Het laat zien 
hoe we met elkaar omgaan en hoe onze normen en 
waarden steeds verschuiven. Een van de risico’s is 
wel dat je sneller buiten de grenzen van acceptabel 
gedrag valt en dat mensen intolerant worden. Hoe 
vager de definitie van geweld wordt, hoe moeilijker 
het voor politie is om te bedenken wat ze moeten 
vervolgen en wat niet.’

Ook Leidse feministen klommen op de barricades en streden 
voor het recht om te mogen stemmen of betaald te werken. 
‘De meerderheid van de hoogleraren vond vrouwenkies-
recht niet nodig.’

D O O R  M A R C I Ë L L E  V A N  D E R  K R A A N

Bij niet iedereen zullen de namen van Aletta Lorentz-Kaiser, Wilhel-
mina van Itallie-van Embden en Lizzy van Dorp bekend in de oren 
klinken, maar deze Leidse feministen hebben wel degelijk een gro-
te rol gespeeld in het aanjagen van de vrouwenemancipatie. 
‘Ze gingen regelmatig de barricades op’, vertelt Agnes van Steen, 
die onlangs promoveerde op het proefschrift Van liefdadigheid naar 
abortusstrijd, Leidse vrouwen en de Nederlandse vrouwenbeweging 
van 1860 tot 1990. 
Zo zat Aletta Lorentz-Kaiser bijvoorbeeld in het eerste bestuur van 
de Leidse afdeling van de Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht. ‘Tij-
dens de eerste feministische golf, die begon in de tweede helft van de 
negentiende eeuw, hebben hoogleraarsvrouwen een groot aandeel 
gehad. Lorentz-Kaiser was getrouwd met Hendrik Lorentz, hoogle-
raar natuurkunde. Hoogleraren met vrouwen die actief waren in 
de beweging steunden het initiatief. De meerderheid vond vrou-
wenkiesrecht echter niet nodig.’
Sommige leden, onder wie Lorentz-Kaiser, waren het er niet mee 
eens dat mannen de vereniging wel mochten steunen, maar niet tot 
het bestuur mochten toetreden. Ook vonden sommigen het hoofd-
bestuur onder voorzitter Aletta Jacobs te radicaal. ‘Daarop besloten 
meer gematigde feministen de Nederlandsche Bond voor Vrouwen-
kiesrecht op te richten. Lorentz-Kaiser kwam in het hoofdbestuur.’
In het archief van gedigitaliseerde Leidse kranten ontdekte Van 
Steen hoe aanwezig Leidse vrouwen al tijdens de eerste feministi-
sche golf waren. ‘Dat was voor mij het meest verrassend. Dat Leiden 
een groot aandeel had, wist ik, maar dat die Leidse vrouwen zo ac-
tief waren was mij nog niet bekend.’
Hoewel voornamelijk Leidse hoogleraarsvrouwen en vrouwen in 
het onderwijs bij de vrouwenbeweging zaten, waren er ook enkele 
studenten. Een van de oprichters van de Nederlandsche Bond voor 
Vrouwenkiesrecht was de eerste vrouwelijke rechtenstudent van 
Nederland, Lizzy van Dorp, die vanaf 1883 in Leiden studeerde en er 
later ook promoveerde. ‘Zij was een van de weinige studenten die al 
tijdens haar studie in de eerste feministische golf een rol speelde.’
Van Dorp was wel een uitzondering. ‘In 1900 werd de eerste vrou-
wenstudentenvereniging opgericht, de Vrouwelijke Studenten te 
Leiden. Aan demonstraties werd echter niet meegedaan, want de 
jonge vrouwen wilden graag neutraal zijn en zich niet met poli-
tiek bemoeien.’
Dat zou in de jaren zestig veranderen. ‘De tweede feministische golf 
dreef voor een belangrijk deel op studenten. Ze hadden ruim de tijd 
om te protesteren en actie te voeren, dat is nu anders. Je hoefde je 
bul niet binnen een bepaalde tijd te halen en als je klaar was met 
studeren werd je meestal toch werkloos.’
Toen vrouwen eind negentiende eeuw gingen studeren, vond het 
gros van de hoogleraren dat maar niks. ‘De meerderheid vond het 
niet nodig dat vrouwen gingen studeren, omdat hun toekomst toch 
lag in het huwelijk en de zorg voor man en kinderen. Of zij vonden 
dat er speciale universiteiten moesten komen waar vrouwen werden 

opgeleid voor hun toekomstige rol als echtgenote, moeder en huis-
vrouw. Van getrouwde, hoogopgeleide vrouwen werd geacht dat ze 
geen werk meer buitenshuis verrichten. Maar die vrouwen hadden 
een mooie opleiding gevolgd, zaten de hele dag thuis en voelden 
daar onbehagen bij. Die wilden ook aan de slag, iets doen met hun 
leven en daarbij was ook meer kinderopvang nodig. Dit was een van 
de belangrijkste strijdpunten van de tweede feministische golf.’
Tegelijkertijd was de universiteit tamelijk conservatief. ‘Dat zag je 
zowel in de eerste als in de tweede feministische golf. Leiden stond 
als organisatie niet voor emancipatie. Vrouwen mochten wel stude-
ren, maar het werd niet gestimuleerd. Er was geen directe tegenwer-
king, maar de weg voor vrouwen naar hogere functies, zoals hoog-
leraar, verliep maar moeizaam.’
De actiegroep Man Vrouw Maatschappij had een grote afdeling in 
Leiden en Oegstgeest. ‘Veel vrouwen die hadden gestudeerd waren 
het zat dat zij in de verzorgende rol werden gedrukt. Ze wilden een 
kortere werkweek waar mannen en vrouwen taken gelijk zouden 
verdelen. Uiteindelijk draaide het er dan vaak op uit dat vrouwen in 
deeltijd gingen werken maar alsnog de zorgtaken op zich namen.’
Verder vonden veel feministen in de tweede golf dat abortus moest 
worden gelegaliseerd. ‘Voor dit punt werd een landelijke organisa-
tie opgericht, het actiecomité Wij Vrouwen Eisen, met ook een erg 
actieve Leidse groep. Dan vertrok er een busje uit Leiden om bij-
voorbeeld een abortuskliniek te gaan bezetten die dreigde te wor-
den gesloten.’
Bij de acties hoorden ook het bezetten van universiteitsgebouwen. 
‘Dat begon al in de jaren zestig.’ In 1982 werd er nog een pand be-
zet omdat activisten vreesden dat docenten van vrouwenstudies 
werden wegbezuinigd. ‘Zelf was ik daar ik helaas niet bij, omdat ik 
toen bezig was met mijn scriptie. Maar ik heb wel meegedaan aan 
een aantal demonstraties, waaronder een abortusdemonstratie.’
Zelf studeerde Van Steen in de jaren zeventig geschiedenis in Leiden 
en richtte toen de Leidse Werkgroep Vrouwengeschiedenis op. ‘Dat 
onderwerp was nogal verwaarloosd. Na mijn afstuderen kwam er 
een boek uit over de universiteit over de periode 1975 tot 2000. Daar-
in schreef een Leidse hoogleraar dat er in die tijd niets was gebeurd 
wat het benoemen waard was. De hele opkomst van vrouwenstudies 
en het feit dat vrouwen eindelijk een plaats kregen in de geschied-
schrijving kun je niet onder het tapijt schuiven.’
Een van de vrouwen die Van Steen een plek wil geven in de geschie-
denis, is Gerda van Dijk. ‘Zij was universitair docent seksuologie en 
voorvechter van het zelfbeschikkingsrecht van vrouwen over hun 
eigen lichaam. Dat gaat niet alleen over legaliseren van abortus, 
maar ook over de strijd tegen huiselijk en seksueel geweld. Uitein-
delijk werd ze bijzonder hoogleraar Seksuologie aan de Universi-
teit van Amsterdam in 1987.’
Van Steen vindt het belangrijk dat vrouwen hun rechtmatige plek 
in de geschiedschrijving krijgen. ‘Zoveel Leidse vrouwen hebben 
door de eeuwen heen een belangrijke rol gespeeld. Zij moeten ook 
een plek krijgen. Maar omdat mannen de geschiedenis schrijven 
worden ze vergeten.’

Agnes van Steen, Van liefdadigheid naar abortusstrijd. Leidse 
vrouwen en de Nederlandse vrouwenbeweging van 1860 tot 1990. 
Promotie was 22 november

Vergeten voorvechters 
verdienen hun plek
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B A N D I R A H C U L T U U R

M A R E T J E S

De prijs voor een Maretje bedraagt €9,– per 30 woorden, opge-
geven via redactie@mare.leidenuniv.nl uiterlijk t/m maandag 
16.00 uur. Maretjes aangeboden voor commerciële doelein-
den worden niet geplaatst, evenmin als Maretjes waarin zaken 
worden aangeboden die de waarde van €4.500 te boven gaan

Doe meer met je kennis! Vrijwilligers gezocht voor één uur 
per week bijles en huiswerkbegeleiding op verschillende 
locaties of bij de leerling thuis. Leiden-Noord, basisonder-
wijs, 2 leerlingen. Taal en rekenen. Voortgezet onderwijs: 
*Nederlands, 4 havo. *Grieks, Latijn, wiskunde, brugklas 
gymnasium. *Wiskunde, 3 mavo. Leiden-Zuid, *4 leer-
lingen basisonderwijs, groep 4, 5 en 6. Woordenschat, le-
zen. *Ook hulp gevraagd bij organisatie van de bijles, één 
of twee middagen per week. Onderwijswinkel Arubapad 2 
(Het Gebouw), ma, wo en do 15-17u. Tel. 071-5214256. E-mail:  
hdekoomen@owwleiden.nl.

Cursussen Beeldhouwen en Boetseren in Leiden. Zie het ac-
tuele aanbod op www.jeroenspijker.nl/ Sculpture and mode-
ling courses in Leiden.  Studenten krijgen 50 euro korting. 
See www.jeroenspijker.nl for the current offer.

Vrouw (58 jaar) met angststoornis zoekt zo spoedig moge-
lijk studente (V) voor ondersteuning in de vorm van gezel-
schap en dingen als samen wandelen en samen boodschap-
pen doen. Vergoeding: 10 euro per uur. Belangstelling? Bel 
06 38545166.

Maretjes-extra zijn bedoeld voor semi- commerciële instan-
ties. De prijs voor en Maretje-extra is €23,– incl. BTW voor 
elke vijfendertig woorden. U kunt deze advertenties uiter-
lijk op de vrijdag vóór het verschijnen van Mare opgeven bij 
Bureau van Vliet B.V., Wateringweg 129.  2031 EG Haarlem, | 
+31 (0)23-5714745, info@bureauvanvliet.com

Toneelcollectief Dood Paard 
maakte een harde versie van 
vissersklassieker Op hoop van 
zegen. ‘Het kneuterige, zoals 
het zetten van een kopje koffie, 
is eruit gehaald.’

D O O R  E L S E  V A N  D E R  S T E E G

F O T O  S A N N E  P E P E R

Hoe ga je om met onderdrukking?
H erman Heijermans liep eind 

negentiende eeuw over het 
strand toen hij een dode visser 
aantrof, met zeewier in de 

mond. Het inspireerde hem tot het schrijven 
van Op hoop van zegen, het ‘stuk van de zee’, 
over een vissersdorp, waar de bewoners vast-
zitten in hun armoede. 
Het thema vertaalt zich heel eenvoudig naar 
vandaag de dag, aldus acteur Manja Topper. 
Zij voert het stuk zaterdag 9 december op 
met toneelcollectief Dood Paard in theater 
Ins Blau.
Topper speelt de rol van Kniertje (Topper 
noemt haar ‘Knier’), een vissersvrouw uit 
het dorp. ‘Het grootste deel van het stuk 
speelt zich af in haar huis’, legt ze uit. ‘Reder 
Bos heeft in het vissersdorp een heleboel 
schepen waar hij vissers voor ronselt. De 
boten zijn verzekerd. Bos stuurt een schip, 
dat waarschijnlijk zal vergaan, de zee op. En 
dat vergaat inderdaad. Zo kan hij het verze-
keringsgeld opstrijken. De reder behandelt 
de vissers in dat dorpje zo als lijfeigenen.
‘Dat is een van de thema’s in het stuk: hoe 
je omgaat met onderdrukking. Knier, een 
vrouw die haar hele leven al in die mal zit, 
komt echt niet op het idee om in opstand te 

komen. Zij heeft zich ernaar gevoegd.’
Om de geschikte toon te vinden, deed het 
collectief onderzoek naar de maatschappe-
lijke context van de visserij door de jaren 
heen. ‘We lazen veel literatuur en kranten-
artikelen’, zegt Topper. ‘Bijvoorbeeld over 
misstanden in de visserij die nu nog plaats-
vinden, maar ook oudere literatuur. Ik las 
werk van Mineke Schipper, hoogleraar aan 
Universiteit Leiden, over genderrollen en de 
plek van de weduwe in de maatschappij. Dat 
was voor mij bijzonder interessant, want 
mijn karakter in het stuk is een weduwe. 
Zo’n vissersdorp bestaat sowieso alleen uit 
weduwen, vrouwen, kleine kinderen en 
oude mannetjes.’

Peh niet dat
De diaconie is me een bik
Vreete met snauwe
Koffie as onderste uit de regenton
En errete zo hard als je eksteroog

Op het toneel is een visnet gespannen, de 
acteurs spreken in het dialect zoals dat is 
opgeschreven door Heijermans in 1900. ‘Het 
dialect klinkt alsof je de zee op de plinten 
van het toneel hoort slaan’, vertelt Topper. 

‘We zitten binnen die netten best krap, net 
als die dorpsbewoners in een krap vissers-
huisje zaten.’
Dood Paard benoemt in de introductie van 
het stuk de parallellen met de huidige maat-
schappelijke problemen. Om dat over te 
brengen was eigenlijk weinig nodig, zegt 
Topper. ‘Soms maken we rigoureuze veran-
deringen aan een stuk, nu zijn we er juist 
met een vlooienkam doorheen gegaan. Het 
kneuterige, zoals het zetten van een kopje 
koffie, is eruit gehaald. Wij hebben er een 
heel hard, direct stuk van gemaakt.’
Dat is dan wel gedaan zonder grote veran-
deringen aan de tekst zoals die er nu staat. 
‘Mensen denken dat we niets gewijzigd 
hebben aan het stuk. We hoeven niet heel 
opzichtig te actualiseren. Die link naar 
nu, het bestaansminimum, kwetsbaar-
heid en waarom mensen stemmen zoals ze 
stemmen; het is voor mijn gevoel zo obvious. 
Het is niet nodig om daar te gaan zitten als 
pakketbezorgers, dat zou flauw zijn.’

Dood Paard, Op hoop van zegen. Theater Ins 
Blau, zaterdag 9 december, €20 (studenten 
€14,50)

Speciaal 
voor de 
Universiteit 
Leiden

Wij zijn de zorgverzekeraar 
voor de Universiteit Leiden! 
Jij én je gezinsleden profiteren van:
• Korting op je aanvullende verzekering 

• Extra korting bij vrijwillig eigen risico

• Uniek: deel je tandartsvergoeding met je partner

• Speciaal voor jou als werknemer: ruime vergoedingen zonder extra 

kosten voor o.a. tandarts en fysiotherapie 

Bekijk ons ruime aanbod verzekeringen en alle voordelen op 

zorgenzekerheid.nl/universiteitleiden 

Overstappen kan tot en met 31 december 2023.
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Bijschrift XXX

Wel of niet 
promoveren? 
Luister naar onze 
PhD-podcast!
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Wat doe je precies op de LUMC-afde-
ling gynaecologie?
‘Ik werk bij in-vitrofertilisatie (ivf). Wij 
helpen patiënten die niet op een na-
tuurlijke manier kinderen kunnen krij-
gen. Op het laboratorium worden zaad- 
en eicellen bewerkt tot ze een embryo 
vormen dat door een arts kan worden 
teruggeplaatst. Daarnaast helpen wij 
mensen die hun vruchtbaarheid drei-
gen te verliezen door bijvoorbeeld che-
motherapie of radiotherapie: bij man-
nen vriezen we hun sperma in en bij 
vrouwen hun eicellen. Als zij later zijn 
genezen en wel een kinderwens hebben, 
kunnen ze op deze manier alsnog pro-
beren kinderen te krijgen. Voor alle dui-
delijkheid: dit is geen spermabank, wij 
hebben geen anonieme donoren. Men-
sen komen hier voor zichzelf.’

Wat is jouw werk?
‘Ik ben het inleverpunt voor mensen 
met materiaal, zoals eicellen en sperma. 

Aangezien ik over tweeënhalve week ongeveer 10.000 
woorden aan essays mag inleveren, bevind ik me de 
laatste dagen veel in de bibliotheek. Daar breng ik – 
en velen met mij – vervolgens een substantieel aantal 
uren studerend door. 

Althans, dat is het idee.
Wie meer dan twee tentamenperiodes heeft 

meegemaakt, weet dat het ‘studeren’ in de 
bieb vooral gepaard gaat met balen van het 
leven, webwhatsappen, met tranen in je 
ogen staren naar een tekst waarvan je niks 
begrijpt, minuten aftellen tot de volgende 
koffiepauze die je jezelf hebt beloofd en 
nutteloze dingen googlen. 
Heel veel nutteloze dingen googlen. 

In de surfsessie van vandaag stuitte ik op een 

artikel waarin de finalisten van de Time’s Person of the 
Year bekend werden gemaakt. Hou je even vast, want 
hier volgt de lijst met de shortlist van 2023: Taylor Swift, 
Xi Jinping, Barbie, de Hollywood-stakers, Sam Altman, 
Vladimir Poetin, Koning Charles III, Jerome Powell en 
de aanklagers van Trump. 
Want ja, alsof vier essays schrijven niet erg genoeg is, 
kon het nadenken over een populariteitswedstrijd 
tussen Barbie en Poetin er óók nog wel bij! Terwijl ik de 
laatste hoop op het schrijven van een enigszins fatsoen-
lijke beschouwing van ‘qualified neutrality in huma-
nitair oorlogsrecht’ (ik heb het zelf ook niet bedacht) 
opgaf, opende ik een leeg document en maakte ik een 
lijstje met voor- en nadelen. 
De één: een figuur dat wereldwijd tot veel polarisatie 
en verdeeldheid heeft geleid, de conservatieve en 

progressieve kampen verder 
uit elkaar heeft weten te 
drijven en veel politieke 
vijanden heeft gemaakt en 
in Vietnam is verbannen 
vanwege een conflict over 
de Zuid-Chinese zee.
De ander: Poetin. 
Moeilijk, moeilijk…
Wat bedoeld was als een 

kwartiertje afleiding, veranderde al snel in een halfuur 
opperste concentratie voor mijn nieuwe obsessie. Wat 
zou de doorslag geven voor de Time-redactie? Waarom 
stond Barbie wel op de lijst maar Oppenheimer niet; 
dat is toch meer een ‘person’ (geweest)? Wie zou ik zelf 
kiezen?
Die laatste vraag opende een nieuw konijnenhol: 
wie staan er op míjn Person of the Year-shortlist? Na 
nogmaals tien minuten wikken en wegen kwam ik op 
de volgende hallucinante lijst:
Caroline van der Plas, Giorgia Meloni, de hertog van 
Alva, de Wijnhaven koffiemevrouw, de hoofdredac-
teur van Mare die altijd tolereert dat ik mijn deadlines 
niet haal, een niet-emigrerende Gerard Joling, Victoria 
Beckhams Rolls-Royce, Prince Harry en de beer met 
slaapmuts op de voorkant van de Celestial sleepytime 
theeverpakking.
Starend naar dit document (en nu – een paar uur later 
– naar deze column), vraag ik me af waarom ik niet 
kan doorstuderen op debiele lijstjes, maar eerlijkheid 
gebiedt te zeggen dat ik in dat geval mijn Lange Lijst-
thesis waarschijnlijk ook weer zou verzaken om dan 
wellicht onderzoek te doen naar qualified neutrality 
(ofzo). 

Maia de Quay studeert rechten (ofzo)

Zogenaamd ‘studerend’ viel ik in een nieuw konijnenhol

een foutje maakt, dan krijgt een vrouw 
misschien een kind dat niet van haar is. 
Het is van belang dat alle gegevens strikt 
staan genoteerd, zodat er geen verwar-
ring kan plaatsvinden.’

Wat vind je van je werk?
‘Op de meeste afdelingen probeer je zie-
ke mensen te helpen met hun herstel. 
Hier proberen we juist iets mee te ge-
ven aan iemands leven. Dat vind ik mooi.
‘Je moet met verschillende soorten 
mensen kunnen omgaan: de ene be-
gint aan een mooi proces en de ander 
heeft het heel zwaar. Eerst dacht ik dat 
hier alleen mensen kwamen voor een 
ivf-behandeling. Maar er zijn ook patiën-
ten die net weten dat ze kanker hebben. 
De kans is groot dat ze na een chemo on-
vruchtbaar worden. Daarom horen ze 
meteen bij ons hoe invriezen werkt, ter-
wijl zij nog wel met die zware diagnose 
in hun hoofd zitten.
‘Zij zitten er soms echt doorheen en 
moeten hier dan ook nog produceren. 
Dat lukt niet altijd. Toch adviseert de 
arts om het te proberen, want ze zullen 
er later heel dankbaar voor zijn.
‘Daarnaast zijn er patiënten die voor een 
herhaling komen en hopen dat het nu 
echt gaat lukken. Soms is het de laatste 
keer dat ze een bepaald type behande-
ling mogen krijgen: ivf wordt maar drie 
keer vergoed door de zorgverzekering. 
Dat kan ook spannend zijn.’

Hoe ga jij daarmee om?
‘Ik zie mensen vaak maar kort en ga 
niet in gesprek over wat ze hebben en 
of het lukt. Wij proberen ze te helpen, 
maar ik doe geen valse beloftes dat het 
goedkomt. Dat mag ook niet. Het gaat 
er voornamelijk om dat je goed kan swit-
chen tussen verschillende patiënten en 
begrip kan tonen voor hun situatie.’

Hoe reageren medestudenten op je 
baan?
‘Mijn huisgenoten kunnen er heel erg 
hard om lachen. Zij zeiden dat het ty-
pisch voor mij was om een bijzondere 
bijbaan te hebben. Ik begeleid ook be-
grafenissen. Als ik vertel dat ik zaad van 
mannen aanneem en dat er een kamer-
tje is dat het masturbatorium heet, dan 
heb je de hele groep aan het lachen. Ik 
lach zeker mee. Maar na het momentje 
van “wat grappig”, snapt iedereen dat 
het mooi en belangrijk werk is.’

Mannen hebben meestal thuis geprodu-
ceerd. Bij sommigen gaat dat niet, bij-
voorbeeld als ze te ver weg wonen, om-
dat de kwaliteit van het zaad na verloop 
van tijd minder goed wordt. Die kunnen 
dan - dat heet echt zo - in het masturba-
torium produceren. Ik regel de adminis-
tratie, neem de potjes in ontvangst en 
breng die naar het lab.
‘Mannen moeten het er bijvoorbeeld 
mee eens zijn dat hun zaad wordt inge-
vroren. Of ze kunnen tekenen voor pos-
tume voortplanting. Mocht de patiënt 
overlijden, dan mag de partner het in-
gevroren embryo of zaad nog gebruiken.’

Hoe ben je hier terechtgekomen?
‘Een vriendin werkte al achter de ba-
lie en wist dat ik op zoek was naar 
een baantje als medisch assistent. Zij 
heeft mijn naam doorgegeven en zo 
ben ik binnengerold. Het inwerktra-
ject was heel lang. Het is natuurlijk be-
langrijk dat je het goed doet. Stel dat je 
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‘ Na lang wikken en wegen kwam ik 
tot een hallucinante shortlist voor 
míjn Person of the Year-verkiezing’

‘ Behalve grappig is  
dit ook mooi en  
belangrijk werk’

D O O R  L O R E N Z O  G E R R I T S E N

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B
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